
zbornica je prostor, 
kjer stroka 
sistematično 
prepoznava izzive 
in se nanje odziva

zbornica oblikuje 
orodja, s katerimi 
se vzpostavlja 
urejeno poslovno 
okolje

jernej prijon, univ. dipl. inž. arh.

zbornica je 
strokovno stičišče, 
v katerem se 
strokovnjaki 
povezujemo

o
d

zi
va

nj
e

p
o

ve
zo

va
nj

e
ur

ej
an

je

program kandidata za predsednika zaps 
za obdobje 2023–2027 



Pogoji našega dela se nenehno spreminjajo zaradi podneb-
nih, tehnoloških in družbenih sprememb. Izzivi, s katerimi se bo 
zbornica soočala v naslednjih letih, so danes večinoma vidni le 
v obrisih. Glavni dosežki zadnjega mandata, kot so vzpostavitev 
standardov, ohranitev natečajev in poenotenje naših strok v priza-
devanju za boljši gradbeni zakon, niso bili predvideni v programih 
kandidatov na prejšnjih volitvah, temveč so bili plod sprotnega 
odzivanja na nove okoliščine. Tako mora zbornica tudi v prihod-
nje ostati prostor, kjer stroka sistematično prepoznava izzive,  
se do njih opredeljuje in se v sodelovanju z drugimi akterji v 
urejanju prostora nanje odziva.

Zbornica mora biti prostor, kjer člani skozi povezovanje razvije-
mo občutek pripadnosti skupini, ki organizirano zasleduje svoje 
poslanstvo. Graditi mora svojo vlogo strokovnega stičišča, vira 
informacij in prenosa dobrih praks. Sposobna mora biti k sodelo-
vanju pritegniti čim širši krog članov in drugih strokovnjakov. Z 
organiziranimi posveti o aktualnih strokovnih vprašanjih in dilemah 
mora članom pomagati širiti razumevanje aktualnih problemov in 
izzivov prihodnosti ter podpirati člane pri iskanju najboljših možnih 
rešitev v praksi. Graditi mora medsebojno strokovno spoštovanje 
in integriteto. Spletna stran zbornice naj predstavlja vir relevantnih 
informacij in strokovnega navdiha ter naj prispeva k utrjevanju 
ugleda stroke v javnosti. Vodenje zbornice mora vzpodbujati »bot-
tom-up« delovanje članov v obliki posvetov, anket in aktivacijo čla-
nov z odprtimi pozivi. Zbornica je strokovno poslovni okvir, ki lahko 
s sodelovanjem in podporo društvom in nevladnim organizacijam 
pomembno spodbuja njihovo povezovanje in delovanje. 

Od začetka delovanja samostojne zbornice se izpostavlja po-
treba po vzpostavitvi reda na področju obsega in cen storitev. 
Naši poklici so bili podvrženo pretirani deregulaciji, njene nega-
tivne posledice pa so z vsakim letom bolj očitne. Eden ključnih 
dosežkov delovanja zbornice zadnjih let je priprava standarda. 
Standard je orodje za natančno opredelitev in vrednotenje naše-
ga dela in temelj dobrega sodelovanja in zaupanja med inves-
titorjem in projektantom. S takšnim orodjem je v kombinaciji s 
strokovnim nadzorom končno mogoče vzpostaviti poslovno 
okolje, v katerem bodo ponudbe naših storitev primerljive in 
primerno vrednotene, nelojalna konkurenca pa odpravljena. 
Dvig kvalitete in vrednosti storitev bo pomembno prispeval tudi  
k urejanju prekarnega dela v arhitekturnih birojih.

aktivno 
odzivanje

povezovanje

urejeno 
poslovno 
okolje

vizija



Spoštovane kolegice in kolegi,

V zadnjem mandatu je bilo na zbornici izvedenih in nastavljenih 
več za stroko zelo pomembnih projektov, hkrati pa se je zbornica 
v tem obdobju aktivno in pogumno soočila z velikimi izzivi. Izkaza-
la se je z energičnostjo in sposobnostjo aktivacije velikega števila 
članov, pri tem pa ohranila dostojanstvo, tudi ko to ni bilo najlažje. 
Enotno smo v javnosti argumentirano zagovarjali pomen naših 
strok za razvoj prostora, ki bo sledil javnem interesu.

V naslednjem mandatu sem pripravljen prevzeti koordinacijo 
dela zbornice v vlogi njenega predsednika. Zelo sem vesel, da 
so se ekipi, s katero želim voditi zbornico v naslednjem mandatu, 
pridružili tudi sedanji predsednik zbornice Tomaž Krištof in večina 
članov sedanjega vodstva, da s tem zagotovimo nemoteno nadal-
jevanje dobrega dela zbornice. Kvaliteta institucije se odraža tudi 
v ravnovesju med ohranjanjem aktivnosti članov, ki imajo izkušnje 
iz preteklega delovanja, in mehkih prenosih vodenja. 

Verjamem v kolektivnost delovanja. Zbornica ima potencial, da 
pomembno vpliva na razvoj stroke in posledično razvoj prostora. 
Izzivov je veliko, zato je nujno, da v delovanje zbornice pritegne-
mo čim večje število strokovnjakov. Poleg članov moramo vključiti 
tudi druge strokovnjake, predvsem pa mlajše kolege in kolegice 
ter študentke in študente, ki bodo v prihodnje nadaljevali delo.

Zbornica je bila z dosedanjim delovanjem na posameznih po-
dročjih različno uspešna. Vloženega je bilo veliko dela in ponekod 
so jasno vidni tudi uspehi. Skupaj z ekipo, ki me bo spremljala te-
kom mojega mandata, smo prepričani, da lahko z nadaljevanjem 
dobrega dela predhodnikov in s sodelovanjem članov naredimo 
še kakšen korak naprej v dobro članov in strokovnega poslanstva.

Jernej Prijon, univ. dipl. inž. arh.



Osnovno poslanstvo zbornice, zaradi katerega tudi ima javna 
pooblastila, je skrb za javni interes na področju urejanja pros-
tora. Sodelovanje pri oblikovanju zakonodaje in opredeljevanju 
strokovnih načel sodijo med njene osnovne naloge. 

Konstantna naloga zbornice je, da se v okolju nenehnega spre-
mi njanja konstruktivno odziva. Poleg podnebnih sprememb, ki 
čedalje hitreje spreminjajo naše okolje in zahtevajo spremenjene 
odzive, so tu še druge strukturne spremembe, ki predstavljajo tako 
priložnosti kot nevarnosti. Odpirajo se povem nova vprašanja, kot 
recimo ponovna raba gradbenih materialov. Na tem področju je 
zakonodaja povsem neustrezna, saj ponovno rabo v veliki meri 
dejansko onemogoča. Uveljavljanje BIM tehnologije lahko pred-
stavlja izjemno dodano vrednost v procesih načrtovanja, hkrati 
pa tudi možnost velike administracije naših poklicev in uveljavitev 
povsem novih akterjev v procesih, ki lahko izrazito povečajo kon-
kurenčne prednosti predvsem največjih akterjev. Druga očitna 
spre memba s pomembnim vplivom na trg storitev in tudi kvaliteto 
produkcije je »design&build«. Sistem naročanja, ki je smiseln v 
nekaterih segmentih gradenj, je lahko zelo škodljiv v določenih 
oblikah javnega naročanja. Nekatere države tako že načrtujejo 
njegovo strogo omejevanje oz. celo prepoved. Naloga zbornice  
je, da pri teh vprašanjih hitro artikulira in zagovarja javni interes.

V sistemih naročanja je treba promovirati spodbujanje naročanja naprednih 

praks. Dilemo reference ali cena je potrebno nadomeščati z vsebino.

Organizacija konference na temo »design&build« z name nom sistemskega 

nagovora problematike.

Sistemsko naslavljanje vpliva BIM na procese načrtovanja s ciljem jasne 

zamejitve obsega storitve, kjer BIM predstavlja dodano vrednost procesu 

projektiranja, od obsega, kjer postane presežno administriranje.

Bistveno bolj kot v preteklosti je pomembno interdisciplinarno 
in multidisciplinarno reševanje problemov, da bi se v polnosti 
odzivali na nenehne izzive. Tako je nujno v največji meri negovati, 
nadgrajevati sodelovanje med vsemi strokami v zbornici in graditi 
nove povezave med ključnimi akterji v stroki – fakultetami, društvi, 
zbornicami,… Regijski odbori zbornice so gotovo premalo izko-
riščena priložnost. Angažiranje članov za skupno delovanje mora 
biti sistemsko in raznoliko – v čim večji meri tudi z odprtimi pozivi. 
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Strokovnjaki se združujemo v celi paleti različnih vrst organizacij. 
Problemi, ki jih pri svojem delu srečujemo, so zelo različni in 
osnova za organizirano delovanje je odpiranje kanalov za pre-
tok informacij v vseh smereh. Znati moramo zaznavati dileme, s 
katerimi se srečujemo in se biti sposobni tudi o problemih pogov-
oriti. V zadnjih letih je ZAPS večkrat organiziral dogodke v obliki 
t. i. »zborov«, v katerih smo odkrito naslavljali dileme, izmenjali 
mnenja ter v takem okolju artikulirana stališča znali posredovati 
ostalim. Forma se je izkazala za koristno predvsem pri ubadanju 
s problemi in v prihodnje bi jo bilo smiselno večkrat izkoristiti.

Redni mesečni »Večeri s predsednikom« v pritličnih prostorih ZAPS  

z organizacijo »zborov« na aktualne teme.

Redni sestanki predstavnikov matičnih sekcij z upravnim odborom.

Letne ali polletne skupne seje upravnega odbora z izpitnimi komisijami, 

strokovnim nadzorom.

Nadgradnja mednarodnega povezovanja ZAPS, predvsem v okviru organizacij, 

ki so nas podprle tudi pri prizadevanju za boljši gradbeni zakon, predvsem 

ACE (Architect’s Council of Europe).

Eno pomembnih orodij, ki jih od nedavnega zbornici nalaga tudi 
zakonodaja, je stalno poklicno usposabljanje. Izobraževanja so v 
zadnjih letih polno zaživela in sistem člani večinoma dojemamo 
kot dodano vrednost. Na tej poti je treba vztrajati in z vključevan-
jem mednarodnih izmenjav izkušenj, z razvojem predavanj za ra-
zlične ciljne skupine izven okvira članstva in predvsem poudarkom 
na vključevanju naprednih praks sistem izobraževalne dejavnosti 
razviti v enega glavnih nosilcev strokovnih informacij tudi za širši 
krog javnosti. Nadgradnja organizacije rednih strokovnih srečanj 
(regijsko, po tematikah) lahko zbornico razvije v živ povezovalni 
prostor, njeno spletno stran pa utrdi kot še bolj pomemben vir 
informacij o stroki za člane, širšo strokovno in tudi laično javnost.

Okrepitev delovanja strokovne pomoči za člane. Kot je razvidno iz letnih poročil 

o delu, so strokovne ekipe zbornice v zadnjih štirih letih odgovorile v povprečju 

na več kot 150 prejetih pisnih vprašanj na leto in par deset ustnih vprašanj. 

Pripravljene odgovore je treba začeti povzemati in objavljati predvsem pogosta 

vprašanja v zvezi z zakonodajo in prakso. 

Objava e-mail naslovov funkcionarjev ZAPS na spletni strani za olajšanje 

neposrednega naslavljanja s strani članov.

Določitev terminov, ko bodo posamezni predsedniki regij vedno na voljo  

za stik s člani svojih regij.

Prijava pridobivanja KT preko spletnega obrazca.
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Urejenost poslovnega okolja je bistven predpogoj za kako-
vostno izvajanje našega poslanstva. Še naprej bomo gradili na 
vzdrževanju doseženega in vztrajali pri regulaciji stroke v skupno 
korist. 

Eden glavnih dosežkov zadnjega mandata je priprava in potrditev 
Standardov ZAPS. Gre za ključne dokumente, ki definirajo naše 
storitve. Na ta način končno ponovno vzpostavljamo red. Šele 
z jasno opredelitvijo procesa razvoja projekta, vsebin in nalog 
udeležencev v posameznih fazah je možna primerjava storitev, 
ki jih kot strokovnjaki ponujamo. Z vzpostavitvijo načrta naših 
storitev dobimo merila, po katerih je sploh možno primerjati naše 
usluge. Le tako bomo vsi strokovnjaki izvajali to, kar je naša 
dolžnost in hkrati zaračunali storitve, ki jih dejansko opravljamo. 

Izvajanje rednega in izrednega strokovnega nadzora omogoča 
kontrolo, da se bodo standardi naših storitev tudi ustrezno izvaja-
li. Nadzor, ki nam ga nalaga zakonodaja, je lahko izrednega pom-
ena. V naslednjih letih ima možnost, da se na osnovi pridobljenih 
izkušenj razvije v eno ključnih orodij urejanja razmer na trgu. 

Uveljavljanje standardov ZAPS kot osnove za javna naročanja.

Organiziranje tečajev za člane, predvsem mlajše, glede poslovodenja  

in ekonomike poslovnega subjekta.

Nadaljevanje sistemskega spremljanja in preganjanja nezakonitih poslovnih 

praks t. i. »posojanja žigov«. 

Uveljavitev opredelitve števila normiranih ur, ki so potrebna za izdelavo 

posameznega načrta ali vodenja projekta, kot podlaga za vrednotenje storitev.

Nadaljevanje pobude glede brezplačne dostopnosti obveznih standardov,  

vsaj za člane ZAPS.

Izvajanje odzivnega izrednega strokovnega nadzora nad kvaliteto izvajanja 

projektantskih storitev.

Pomemben element urejenega poslovnega okolja je njegova 
odprtost. Cilj je trg storitev, na katerem lahko vsak akter kandidira 
za posle, v katerih je dober. Le z dejansko odprtostjo in primerl-
jivostjo kakovosti opravljenih storitev je možna tudi specializaci-
ja. Merilo za dostop do javnih naročil, ki predstavljajo velik del 
naročil, mora biti kakovost storitve in ne ponujena cena. Refer-
ence so upravičene, v kolikor zmanjšajo izpostavljenost naročnika 
veliki nevarnosti neusposobljenega ali neodgovornega izvajalca, 
sicer pa pogosto predstavljajo omejevanje konkurence in s tem 
zmanjšujejo odprtost poslovnega okolja predvsem na škodo 
mlajših pisarn in mlajših strokovnjakov. Sistem referenc, kot ga 
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v svoji natečajni praksi izvaja ZAPS, predstavlja smiseln obseg 
referenčnih zahtev. Da je tudi ta zelo omejen obseg zahtevanih 
referenc primeren, dokazujejo rezultati anket med naročniki po 
izvedenih natečajnih projektih, ki so s strokovnostjo in odgovor-
nostjo na natečaju izbranih projektantov večinoma zadovoljni. 

Za odprtost trga so vse bolj pomembni tudi javni natečaji, ki jih  
v veliki večini organizira prav zbornica. Po ponovni uveljavitvi 
obvezne izvedbe javnih natečajev za pomembne javne investicije 
v letu 2016, so natečaji ponovno zaživeli v polni meri. V zadnjih 
letih je vrednost pogodb za projektiranje iz natečajev že presegla 
pet odstotkov celotnega prometa v stroki. Naš skupen cilj mora 
biti nadaljevati to pozitivno natečajno prakso, hkrati pa uveljaviti 
že razvijan model manjših in poenostavljenih natečajev. Ti bodo 
obseg natečajev bistveno povečali, s tem pa tudi delež poslov 
v dejavnosti, ki se odda na osnovi kvalitete rešitev in ne cene ali 
referenc. S tem se bodo hkrati pomembno povečale tudi možno-
sti uveljavitve mlajših strokovnjakov.

Nadaljevanje prizadevanj za dostopnost funkcije vodje gradnje za arhitekte  

in krajinske arhitekte.

S ciljem dviga kvalitete vseh javnih natečajev se začne izvajanje certificiranja 

drugih organizatorjev natečajev.

Razvoj in uveljavitev modela manjših in poenostavljenih natečajev za manjše 

javne investicije.

V zaposlovanju je treba zasledovati smiselno ravnotežje med 
stabil- nostjo in fleksibilnostjo delovnih odnosov. Čas poslovne 
konjunktu re je idealen, da naslovimo težave, tudi t. i. »statuse«. Ta 
ukrep soci alne pomoči se je vsaj na področju arhitekture razvil v 
instrument, katerega posledice pogosto dosežejo celo nasprotje 
njegovega osnovnega namena in lahko postanejo celo generator 
prekarnega dela.

Pogosto nizka socialna varnost je odraz širše družbene razgrad-
nje varnega delovnega okolja. Med poklici, ki so bolj izpostavljeni 
posledicam pretirane deregulacije, so žal tudi naši. Anomalije, 
kot so prikrita delovna razmerja in nestabilnost delovnih odnosov, 
so v veliki meri posledica zunanjih dejavnikov, kot je neizvajan-
je inšpekcijskega nadzora delovnopravne zakonodaje. Tu ima 
zbornica omejen vpliv. A mnogo lahko storimo tudi sami – že z 
jasnim prepoznava njem vzrokov in posledic, z osvetlitvijo pove-
zave med neurejenostjo trga naših storitev in njenih posledic bo 
možno vprašanja pravilno naslavljati. Zapiranje trga s pretiranimi 
referencami se pogosto argumentira tako, da le taka omejitev 
konkurence omogoča ustrezno plačilo, potrebno za urejene 
delovne pogoje. To miselnost je treba preseči in doseči regulaci-
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jo, ki omogoča visoko odprtost trga. Z visokimi standardi storitev 
je treba doseči, da imajo naši poklici tako dodano vrednost, ki 
omogoča stabilnejše oblike delovnih odnosov.

Opredelitev zbornice do problematike »statusov« – oblikovanje skupnega 

stališča zbornice in zasledovanje dogovorjenih ciljev.

Dogajanje, povezano z nedavnim spreminjanjem zakonodaje, je 
pokazalo, kako ima lahko stroka z usklajenim javnim nastopan-
jem pomemben družben vpliv. Tega moramo uporabiti za uveljavl-
janje skupnih interesov na področju urejanja prostora. Izkazalo se 
je, da je zbornica sposobna usklajenega skupnega odziva naših 
strok in da je priprava skupnih izjav lahko pomembno vezivo tudi 
znotraj zbornice.

Naloga ZAPS je tudi medijska aktivnost. Stanje se je v zadnjih 
letih bistveno izboljšalo, predsednik in predstavniki zbornice so 
bili pogosto vabljeni k podajanju javnih izjav, pripravili so mnogo 
člankov v katerih so jasno izpostavili, da nastopajo v imenu ZAPS. 
Zbornica je dolžna javno naslavljati aktualne družbene teme in 
poiskati ustrezen model za nastopanje v javnosti. Sedanji model 
odzivanja na pobude iz zunanjosti načrtujemo nadgraditi v orga-
nizirano aktivno naslavljanje aktualnih tem.

Priprava in objava rednih mesečnih, znotraj delovnih teles zbornice usklajenih 

in poglobljenih javnih stališč o aktualnih temah.

Javna podoba naših strok ni vedno taka, kot bi si želeli. V javni 
komunikaciji bo treba nameniti še več pozornosti izpostavljanju 
družbenega pomena našega delovanja. Bolj kot lik »arhitekta 
avtorja« je za javnost pomembno, da poklici strokovnjakov, ki so 
povezani v naši zbornici, posedujejo znanja za smiseln razvoj 
našega okolja in da so naši člani v veliki večini pripravljeni vložiti 
izjemen trud, ki bistveno presega zgolj poslovne interese. Z jasno 
opredelitvijo, kaj so naši konkretni poslovni interesi (strokovno 
delovanje v ustrezno reguliranem okolju), bo tudi mnogo lažje 
prikazati, kako iskreno večinoma jemljemo svoje poslanstvo.

Odzivanje na aktualne prostorske izzive in poudarjanje pozitivne vloge naših 

strok za izzive prihodnosti, poudarjeno v luči podnebnih sprememb.
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Rojen sem leta 1971 v Ljubljani, kjer sem 1998 diplomiral na 
Fakulteti za arhitekturo. Po diplomi sem bil nekaj let zaposlen v 
družinskem biroju Prima d.o.o., od leta 2003 delam kot samosto-
jni kulturni delavec na področju arhitekture. 

Sem ustanovni član gibanja Maja Farol v letu 2001 in bil od leta 
2012 do leta 2020 predsednik Društva za prostorska vprašanja 
Maja Farol. Sem član sveta zavoda Inštituta za politike prostora. 
Z arhitektom Vidom Razingerjem, s katerim tesno sodelujeva od 
leta 2005, sva solastnika arhitekturnega biroja Prima d.o.o. 

V svojem delu kombiniram klasične arhitekturne naloge, ki jih 
izvajamo predvsem v okviru biroja z različnimi interdisciplinarnimi 
projekti. To sodelovanje večinoma izhaja iz pobude Hiše Maja 
Farol, ki smo jo s kolegi začeli leta 2001. Izkušnja nujnosti sodelo-
vanja s strokovnjaki izven ozke arhitekturne stroke je vodila v 
dolgoročno sodelovanje skupine strokovnjakov s področja pro-
dukcije prostora, ki se je formaliziralo z ustanovitvijo Društva Maja 
Farol v letu 2012. 

V letu 2015 sem bil član avtorske skupine, ki je prejela nagrado 
Zlati svinčnik na področju prostorskega načrtovanja za projekt 
Študija lokacij P+R (LUZ, d.d. in IPOP s skupino Maja Farol). 
Medijsko sem bil aktiven predvsem ob ponovnem uvajanju ob-
veznih javnih natečajev v okviru ZJN-3, kjer se je prav pobuda 
Društva Maja Farol izkazala za ključno za oblikovanje sedanje 
oblike členov zakona o obveznosti izvedbe javnih natečajev.

Član ZAPS sem postal leta 2001, ko sem opravil strokovni izpit za 
licenco PA in PPA. Od leta 2013 sem bil večkrat izvoljen za člana 
skupščine ZAPS, nekaj let sem bil predsednik RO Ljubljana in v 
obdobju 2015 – 2016 član nadzornega odbora ZAPS. Komisar za 
natečaje ZAPS sem bil od junija 2018 do junija 2022. V mandatu 
2019 do 2023 sem član upravnega odbora zbornice in komisar za 
javna naročila.

 
Mima Suhadolc
Jure Henigsman
Petra Vertelj Nared
Tomaž Krištof
Slavko Gabrovšek

jernej prijon
predstavitev 
kandidata za 
predsednika

ožja 
delovna 
ekipa

https://zaps.si/wp-content/uploads/2023/04/ZAPS-porocilo-o-delu-komisarja-za-natecaje-062018-062022.pdf


 Boris  Bežan
 Matej  Blenkuš
 Mia Crnič
 Aljoša  Dekleva
 Miha  Dešman
 Špela Doles
 Bogdana  Dražič
 Matevž  Frančič
 Ariana  Furlan Prijon
 Slavko  Gabrovšek
 Jernej Girandon
 Vid de Gleria
 Ana  Grk
 Mojca  Gros
 Jure  Henigsman
 Sergej  Hiti
 Mojca  Hribar
 Maja Ivanič
 Rok  Jereb
 Blaž  Kandus
 Žan Ketiš
 Jana  Kocbek
 Anže  Koren
 Alenka  Korenjak
 Nande  Korpnik
 Helena  Kovač
 Žiga  Kreševič
 Tomaž  Krištof
 Lena  Krušec

 Tomaž  Krušec
 Urša  Laznik
 Robi  Lesnik
 Špela  Lesnik
 Kaja  Lipnik Vehovar
 Vlatka  Ljubanovič
 Janez  Marn
 Jože  Peterkoč
 Marko  Peterlin
 Robert  Potokar
 Aleš  Prijon
 Vid  Razinger
 Maja  Simoneti
 Gregor Siročič
 Gašper  Skalar
 Mima  Suhadolc
 Manca Starman
 Maja Šinigoj
 Matic  Škarabot
 Saša Štuhec
 Rok Triler
 Arne  Vehovar
 Petra  Vertelj Nared
 Aleš  Vodopivec
 Marjan  Zupanc
 Tadej  Žaucer
 Aleš  Žmavc
 Aleš  Žnidaršič

podpisniki  
in podporniki


